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Světový folklorní festival Côte d  ́Azur 
2024 aneb S písní na rtech tam a zase 
zpátky. To byla začátkem října největší 
akce svého druhu.

Festivalu se zúčastnila Horácká muzi-
ka a žďárské folklorní soubory Studán-
ka a Kamínek, které se tak dostaly do 
zajímavých míst ve Francii a Itálii jako 
San Remo, Nice, Monaco či Cannes.

„Horácká muzika dostává různé 
nabídky a popravdě většinou váháme, 
než se rozhodneme na akci hrát. Ten-
tokrát jsme se okamžitě jednomyslně 
vyjádřili, že na Azurovém pobřeží chce-
me zanechat své stopy spolu se žďárský-
mi soubory lidové hudby Kamínkem a 
Studánkou,“ ohlíží se cimbalistka Eva 
Hrnčířová.

A tak po asi roční přípravě nasedla 
jednoho večera skoro čtyřicetičlenná 

výprava do autobusu a vyrazila směrem 
na jih. Vezla netradiční zavazadla jako 
kroje, cimbál, kontrabas i třímetrovou 
májku. Žďárské čekala dlouhá cesta, na 
jejímž konci si mohli potvrdit, že hud-
ba je nejjednodušším a nejkrásnějším 
dorozumívacím prostředkem. 

„Jak už to tak bývá, velký dojem zane-
chaly naše soubory zcela neplánovaně, 
když nás déšť (nebo patron Žďáru sv. Jan 
Nepomucký?) zahnal dovnitř středověké 
budovy s nádhernou akustikou a my tam 
společně zahráli a zazpívali chorál Ó sva-
tý Jene, pros za nás. To už se začala otví-
rat okna okolních domů a obyvatelé San 
Rema nevěřícně naslouchali…,“ ohlíží 
se Eva Hrnčířová.

Atmosféru festivalu můžeme nasát 
v sestřihu festivalu, který na YouTube 
zveřejnil pořadatel akce. -lko- 

CESTOVÁNÍ s basou: San Remo, Itálie Foto: Pavel Černý

Žďárští muzikanti
na světovém festivalu Zhruba devět tisíc stromů roste na 

území města Žďár nad Sázavou. Sta-
rosta Martin Mrkos naznačil, že ještě 
letos se uskuteční revitalizace zeleně, 
kdy se rozšíří a zkvalitní. 

„Do budoucna se budeme snažit 
zapojit do takzvané sbírky stromů. 
Ve Žďáře jsou velice rozšířené tři dru-
hy stromů, bříza, jeřáb a borovice. Ty 
zahrnují i jedince, které si zaslouží 
pozornost s ohledem na obyvatele i 
turisty,“ vysvětlil Mrkos. 

Tyto stromy hodlá město označit 
cedulkou, aby se veřejnost o těchto 
stromech dozvěděla více informa-
cí. Současně, jak se budou vysazovat 
nové dřeviny či se nahrazovat stávají-

cí, chce ty zmiňované nejrozšířenější 
doplňovat dalšími druhy.

„Pokud vezmeme například břízu, 
existuje 120 druhů. My máme v plánu, 
že během deseti let tady vysázíme až 
80 procent z těchto druhů. Jeřábů exis-
tují stovky druhů, naším cílem je vysá-
zet zhruba přes stovku druhů,“ nastí-
nil Mrkos. 

Pokračoval, že u borovic se jedná 
o asi 110 druhů a město chce zajistit 
na území Žďáru výsadbu přibližně 
30 druhů v České republice zastou-
pených. Ždárský starosta doplnil, že 
se samozřejmě musí vybírat takové 
druhy, pro které je klimatické pod-
nebí ve městě příznivé.  -zt-

Rozšíří počet druhů stromů

Dvě nově stavěné kruhové křižo-
vatky ve Žďáře nad Sázavou staví 
Ředitelství silnic a dálnic na propoj-
ce mezi Brněnskou a Jihlavskou uli-
cí. Jedna přivítá řidiče při vjezdu od 
Jihlavy, druhá od Prahy.  

Inspiraci radnice hledá ve měs-
tech v České republice v místech, 
kde mají stále častěji i funkci este-
tickou, informativní nebo propagač-
ní. Upozorňují na blížící se město 
nebo konkrétní místo, kterým řidič 
projíždí, a lákají k jeho návštěvě. 
Okružní křižovatky vlastně nahra-
zují původní městské brány, které 
po staletí vítaly poutníky.  

Například v Luhačovicích náv-
štěvníky na kruhovém objezdu vítá 

vodotrysk, který vybízí k návštěvě 
světoznámých lázní. V Třeboni se 
jedná o charakteristického kapra v 
Nepomuku zase dohlíží na provoz 
socha svatého Jana. 

Při výjezdu z Brna na Vyškov lze 
na křižovatce spatřit sochu Svobody, 
která se otáčí, aby byla vidět ze všech 
stran. V zahraničí tam města umísťu-
jí nápisy, které přijíždějící vítají a 
doplňuje je květinová výzdoba.

Žďáru nad Sázavou prozatím tako-
vé přivítání chybí. Z tohoto důvodu 
v současné době spojili síly členové 
městské Komise rozvoje a Komise 
pro mezinárodní a regionální spo-
lupráci, aby zkusily tento projekt 
uvést v život.  -zt- 

Využijí křižovatky k propagaci


